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Od 1. června 2020 u nás v Obecním 
domě zahájila provoz Restaurace 
Obecní dům, kterou provozuje pan 
Čermák z Kobeřic. Náklady na 
dostavbu těchto prostor činily cca 4,4 
mil. Kč bez DPH. Obec Kobeřice 
�nancovala pouze stavební práce 
(obklady, dlažby, podhledy, rozvody 
sítí apod.) a také bar a digestoř, které 
jsou v prostorách osazeny „napevno“. 
Ostatní vybavení nábytkem - židle, 
stoly, šatní stěny, zrcadla, kompletní 
gastro vybavení kuchyně (nerezové 
dřezy, stoly, pece, trouby, ledničky, 
výčep ad.) a venkovní prvky si vybavil 
nájemce z vlastních prostředků. 

Prostory jsou pronajaty na 5 let s opcí 
na dalších 5 let v případě zájmu obou 
stran. Roční nájem činí cca 130.000,- 
K č  +  s p o t ř e b o v a n é  e n e r g i e . 
Dokončením stavebních prací na této 
restauraci byla v podstatě dokončena 
k o m p l e t n í  d o s t a v b a  b u d o v y 
Obecního domu a myslím, že mohu 
říci, že záměr, „aby centrum obce 
žilo“ se podařilo splnit.

Slovo starosty….

V létě máme v plánu realizovat nové 
dětské hřiště v areálu MŠ Slezská. 
Celkové náklady jsou odhadovány cca 
na dva mil. Kč bez DPH. Na tuto akci 
máme přislíbenou dotaci ze Státního 
fondu životního prostředí ve výši cca 
470.000,- Kč.

Připravuje se projekt rekonstrukce 
staré Hasičské zbrojnice na Muzeum 
kobeřické historie a také příprava 
výstavby v lokalitě Mírová II. Hledáme 
možnosti a řešení pro využití naší 
požární nádrže a okolí a také se 
připravujeme na rekonstrukci 
budovy bývalého OÚ.

vítám Vás u letního vydání našich 
novin. Způsob tohoto léta zdá se mi 
podivným a vlastně nejen léta, ale celý 
tento rok je jiný. Začátek roku 
poznamenala mírná zima, jaro jsme si 
moc neužili, jelikož se neslo ve stínu 
koronaviru. Předpověď na začátku 
léta byla taková, že se očekává 
největší sucho za posledních 500 let. 
Příroda nám ale zatím ukazuje, že 
díky vytrvalým dešťům v posledních 
dnech se musíme spíše zabývat 
ochranou obce před bleskovými 
povodněmi a díky nasycenosti půdy 
vodou také před záplavami.

Během prázdnin budeme také 
modernizovat sociální zařízení v naší 
základní škole a také bude probíhat 
výměna veřejného osvětlení v naší 
obci za nová a úsporná svítidla. Na 
výměnu a doplnění světel, která by 
nás měla stát cca 2,8mil Kč jsme 
získali dotaci ve výši cca 1,25 mil Kč z 
programu EFFEKT Ministerstva 
průmyslu a obchodu.

Povodně a záplavy se nám z větší části 
vyhnuly. Myslím si, že je to dáno 
zejména realizovanými poldry nad 
ulicemi Strmou a Příkopy. Přestože 
byly celou dobu suché, tak během 
jedné až dvou hodin byly schopné 
zastavit a transformovat přívalový 

d é š ť  o  o d h a d o v a n é  v e l i ko s t i 
třicetileté vody. Ve čtvrtek 18. června 
2020 napadlo na našem katastru 
podle neo�ciálního měření 49 mm 
srážek na 1 m2, a to za pouhou jednu 
hodinu. Tím že poldry tuto vodu a 
bahno zadržely, nad obcí nedošlo k 
v y l i t í  v o d y  a  b a h n a  z  ko r y ta 
Oldřišovského potoka, čímž se 
zabráni lo škodám na majetku 
zejména na ul ic ích Osmilány, 
Příkopy, Dubová, Šípková a Nádražní. 
C h t ě l  b y c h  t í m t o  p o d ě ko v a t 
zastupitelům, kteří se o výstavbu 
poldrů zasloužili, ale také Státnímu 
pozemkovému úřadu za jej ich 
r e a l i z a c i  p r o  n a š i  o b e c .  J e n 
připomenu, že oba poldry stály asi 
27,5 mil. Kč a byly zcela �nancovány 
Státním pozemkovým úřadem, který 
na jejich realizaci získal 100% dotaci z 
Ministerstva zemědělství. Děkuji.

Během jara jsme byli nuceni přijmout 
různá opatření. Jedním z nich bylo 
také zrušení „odpustových slavností“ 

Vážení spoluobčané, 
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Mějte se hezky a užijte si léto, 
prázdniny a dovolenou.

v rozsahu, na který jsme zvyklí. 
Velký koncert, ani velký ohňostroj 
letos nebude. Je to dáno obavami o 
z a j i š t ě n í  b e z p e č n o s t i 
návštěvníků. Stále se spekuluje, 
zda stávající rozvolnění umožní 
organizování takto velkých akcí, 

kterých se během večera zúčastní 
více než tisíc osob. Pokud bude 
příznivá situace, chtěli bychom 
uspořádat menší setkání za účastí 
kapel Kobeřanka, Jen Tak a 
dalších. Uvidíme, snad se budeme 
moci setkat a pobavit.

Ing. Lukáš Kubný, 
starosta obce 

Zprávy z obce
Obec Kobeřice zajistila v 
době pandemie svým 
občanům distribuci 
roušek a dezinfekce
Během posledního březnového dne 
byla uzavřena třetí etapa distribuce 
roušek s  t ím,  že každá osoba 
v Kobeřicích obdržela alespoň dva 
kusy. Občané tak mohli bez problémů 
nakupovat nebo si vyřídit nejnutnější 
pochůzky. Obec Kobeřice zpětně 
děkuje  všem lidem, kteří šili roušky, a 
ty pak věnovali obci, nebo je poskytli 
všem potřebným. Stejně tak Obec 
K o b e ř i c e  z a j i s t i l a  d i s t r i b u c i 
dezinfekce do všech domácností, s 
podrobným popisem a návodem na 
její použití.

Vzhledem k situaci, která nastala, 
bylo jaro chudé na kulturní zážitky, 
z a t o  p ř í r o d a  n á m  t o  b o h a t ě 
vynahradila.  Nabízíme několik 
jarních okamžiků z naší krásné a 
zelení oplývající obce.

Netradiční Velikonoční 
požehnání v našich 
ulicích 
Velikonoční neděle je posledním 
dnem takzvaného třídenní neboli 
tridua, které začíná Velkým pátkem, 
připomínajícím ukřižování Ježíše 
Krista, a pokračuje Bílou sobotou, kdy 

vpodvečer začíná slavnost Kristova 
vzkříšení. Třídenní v řadě církevních 
společenství představuje vrchol 
liturgického roku, neboť obsahuje 
ústřední bod křesťanské zvěsti: 
vykoupení lidstva skrze oběť Ježíše 

Krista za hříchy člověka a jeho 
vítězství  nad smrtí  v  události 
zmrtvýchvstání. Letos, v těchto 
n e s t a n d a r d n ě  p r o ž í v a n ý c h 
Velikonočních svátcích, vyjel otec 
Marek Pawlica v neděli 12. dubna do 
ulic Kobeřic s Nejsvětější Svátosti 
Oltářní, aby všem občanům udělil 
Velikonoční požehnání. V devět hodin 
ráno vyjel od kostela s koňským 
spřežením a jeho trasa směřovala 
n e j d ř í v e  u l i c e m i  s m ě r e m  n a 
Štěpánkovice, a poté projel ulicemi v 
druhé polovině obce. Otci Marku 
Pawlicovi a Liborovi Zieglovi patří 
velké poděkování ze strany věřících i 
obce.

Jaro na vsi
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  KULTURA

Upozorňujeme všechny, kteří museli 
z důvodu pandemie přerušit výuku 
tance pod vedením pana Martina 
Světlanského, že hodiny tance budou 
pokračovat po domluvě a upřesnění 
data v měsíci říjnu. Zároveň se mohou 
hlásit noví zájemci, kteří mají chuť se 
naučit klasiku a latinu, nebo jen 
oprášit nabyté taneční dovednosti. 

Taneční se přesouvají na 
říjen!

Ve skutečnosti se jednalo o„divadelní soubor ze Štěpánkovic“. Tímto se 

divadelnímu souboru ze Štěpánkovic omlouváme.

 v němž bylo nesprávně uvedeno

Omlouváme se za tiskovou chybu v názvu článku minulého čísla,

„divadelní soubor ze Štítiny“.

ZÁKLADNÍ A MATERSKÁ ŠKOLA
Z a  d o d r ž o v á n í  h y g i e n i c k ý c h 
podmínek byla koncem měsíce 
května opět otevřena Základní škola 
pro přihlášené žáky prvního stupně, 
k t e ř í  p o  p ř í c h o d u  d o  š k o l y 
odevzdalisvému vyučujícímu „Čestné 
prohlášení o neexistenci příznaků 
virového infekčního onemocnění“, 
podepsané zákonným zástupcem. 

Pro ostatní žáky v rámci ochrany 
rizikových skupin nadále pokračovala 
distanční výuka. Žáci prvního stupně 
byli rozdělení do skupinek, jejichž 
složení bylo po celou dobu výuky 
neměnné. Nechyběly také rozestupy 
mezi jednotlivými žáky v učebnách, 
kdy každý žák seděl sám v jedné lavici. 
Za stejných podmínek nastoupili do 

školy také žáci vyššího stupně. Ti však 
školu navštěvovali  střídavě po 
jednotlivých třídách, a to pouze dva 
dny v týdnu. Přednostně nastoupili 
také žáci z devátých tříd, především 
z důvodu přípravy na přijímací 
zkoušky na střední školy.

(dl)

Pomalu se nám opět přiblížil konec 
školního roku, na který asi nikdo z nás 
hned tak nezapomene. Namísto 
společně strávených okamžiků 
plných radosti, úsměvů a společného 
poznávání nových věcí nás čekaly 

zavřené školní budovy a izolace. 
Někdy to tak život přichystá.

Z činnosti MŠ Kobeřice

V souvislosti se zamezením šíření 
nového typu koronaviru Covid-19 se 
od 16. března 2020 uzavřela celá 
Mateřská škola v Kobeřicích. Nově 
vzniklá situace nám tedy nedovolila 
uskutečnit plánované akce jako 

např. plavecký kurz, výlety, divadelní 
představení, souvislé praxe na obou 
našich školkách a taktéž i vzájemné 
n á v š t ě v y   s  p o l s ko u  š ko l ko u 
v Kedzierzyn-Kozle.
Děti i rodiče byli po celou tu dobu v 
k o n t a k t u  s  p e d a g o g y  M Š 
prostřednictvím facebookových 
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Přejeme všem hodně zdraví a klidné 
slunečné prázdniny!

Věříme, že toto nepříjemné období 
spolu zvládneme a budeme doufat, že 
se v září sejdeme již v plném počtu, 
pevném zdraví a za normálních 
podmínek.

Kolektiv Mateřské školy Kobeřice

Mateřská škola  se  s  př ísnými 
hygienickými opatřeními znovu 
otevřela 18. května 2020. Vedení MŠ 
vyzvalo rodiče, aby pečlivě zvážili, zda 
je pro jejich dítě i s ohledem na blízké 

příbuzné vhodné zařadit dítě do 
kolektivu.
Vzhledem k okolnostem zůstává 
v  p l á n u  p o u z e  r o z l o u č e n í  s 
předškoláky, a to jinou formou než 
jsme zvyklí. Jelikož se opatření 
neustále mění, je pravděpodobné, že 
tato akce proběhne bez účastí rodičů. 
S bližšími informacemi budou rodiče 
obeznámeni.

stránek, kde distanční formou 
probíhaly dál vzdělávací činnosti, a 
byly po celou dobu předávány 
potřebné informace a sdělení vedení 
školy.

O  p r á z d n i n á c h  b u d e  p r o v o z 
mateřské školy omezen, a to pouze na 
MŠ Školní, jelikož v MŠ Slezská 

proběhne plánovaná rekonstrukce 
zahrady i vnitřních prostor mateřské 
školy.

D ě k u j e m e  v š e m  r o d i č ů m  z a 
pochopení a spolupráci v této 
nelehké situaci.

Obrázky dě�, které musely v době pandemie zůstat 

doma. Jelikož jim školka moc chyběla, mohly doma 

namalovat vše, po čem se jim stýskalo, a co jim doma 

během doby „koronavirové“ nejvíce chybělo.

OBECNÍ KNIHOVNA

Přestože byla knihovna pro své 
čtenáře z důvodu karantény 

uzavřena, probíhaly zde úpravy v 
knihovním fondu v  podobě 
p ř e s n é h o  z n a č e n í  n a u č n é 
literatury pro dospělé a děti.
Po  náročném přestěhování 
knihovny již nezbyl čas na toto 

z n a č e n í  p o d l e  a u t o r ů . 
Vyhledávání zabíralo hodně času, 
a proto se pracovnice knihovny 
rozhodly využít této situace a 
označit všechny naučné knihy 
a u t o r s k ý m  š t í t ke m .  Ta k t o 
označená  kn iha  bude  snáz 

Práce během karantény, 
a n e b  z a  k n i h o v n u 
přehlednější…..
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Obecní knihovna je opět v provozu a 
m i m o  j i n é  n a b í z í  ta ké  r ů z n ý 
tematické „retro“ výstavky.
Všechny exponáty zapůjčila bývalá 

knihovnice a vášnivá sběratelka Nina 
Kupková, která je řadu let sbírá a 
podle potřeby také restauruje.
Nejprve si mohli čtenáři prohlédnout 
školní pomůcky a učebnice z počátku 
minulého století, druhou výstavkou 
byly starobylé vánoční předměty a 
d e k o r a c e .  Š k o l n í  p o m ů c k y 
zaznamenaly největší reakce, jelikož 
se návštěvníci knihovny s chutí 
vraceli zpět do svých dětských let a 
měli velkou radost, když objevili svůj 
první slabikář či knížku.
Třetí výstavka nabízela pohled do 
dětství movitějších dětí z třicátých let 
minulého století, které si mohly hrát s 
miniaturními kopiemi tehdejšího 
nábytku. K vidění byla kuchyně, 
obývací pokoj a ložnice s funkčními 
lampičkami a koberečky. Současná 
nově nainstalovaná výstavka má 
nádech letního lenošení. K vidění jsou 
stolní hry, pexesa nebo retro pohádky 
z edice Korálky. Zmíněné předměty si 
n á v š t ě v n í c i  k n i h o v n y  m o h o u 
prohlédnout do konce prázdnin.

dohledatelná nejen pro ně, ale 
především pro čtenáře. Zároveň byly 
umyty  a  přeskládány všechny 
potřebné regály. Z celého fondu pak 
byla vyčleněna povinná literatura pro 
studenty středních škol a umístěna 
na jedno místo. Také byla dokoupena 
nová literatura, hry pro děti či 
oblíbené Albi knihy. 

Výstavky s  nádechem 
historie

(dl)

19. listopadu – koncert skupiny Boso-bos

13. října – beseda s Karin Lednickou (autorka knihy „Šikmý kostel“)

27. října - přednáška  s Janem Hanzlíkem „Pacifická stezka“

listopad –  s Davidem O�pkoupřednáška o Judaismu

Plánované akce v knihovně

V době od 20. – 24. července bude knihovna pro veřejnost 

uzavřená. Probíhá zde prázdninový program pro věrné dětské 

čtenáře.

Důležité upozornění!
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SPOLKY A ORGANIZACE

Sbor dobrovolných hasičů 
Kobeřice -  z  č innosti 
spolku

Co se týká společensko-kulturních 
a k c í ,  m u s e l  n á š  s b o r 
přistoupit ke zrušení téměř 
všech akcí, které se měly 
konat do konce června. 
Jednu akci v omezeném 
počtu všech účastníků jsme 
ovšem uskutečnili, a to byla 
mše za živé a zemřelé hasiče 
v neděli 3. května. Dále 
výbor sboru přistoupil ke 
z r u š e n í  v š e c h  o s l a v  a 
rodinných akcí v prostorách 
Hasičského domu, zejména 
z důvodu ochrany zásahové 
jednotky při řešení událostí 
nejen v katastru naší obce. 
Toto rozhodnutí pro nás 
nebylo jednoduché, ale v 
první řadě musíme mít na 
paměti zdraví nejen našich 

hasičů, ale také vás. Při zlepšení 
celospolečenské situace s vývojem 
šíření koronaviru by náš sbor měl 
organizovat v druhé polovině září 
Veteránskou ligu v požárním útoku 
hasičů nad 35let na hřišti pod 
kostelem, případně „otevřeme“ 
vnitřní prostory Hasičského domu 
pro různé akce.
Od konce května se již jednotlivá 
soutěžní družstva začínají potkávat a 
trénovat na různé soutěže, kterých v 
letošním roce bude rozhodně méně 
než v roce minulém. O to mají zase 
více času se spolu setkat a připravovat 
se na další sezónu.

 Pavel Bernard, 

starosta SDH Kobeřice

Bohužel vzniklá 
c e l o s v ě t o v á 
situace výrazně 
ovlivnila činnosti 
nejen sboru, ale 
také jednotky. Již 

v první dekádě měsíce března bylo 
jasné, že se situace, v důsledku šíření 
koronaviru, ve společnosti prudce 
zhoršuje, a bylo tak nutné připravit 
zásahovou jednotku na případný 
vznik různých události.  Velitel 
jednotky a další její členové důkladně 
připravovali vybavení pro různé 
zásahy. Bylo nutné doplnit stavy 
ochranných pomůcek, zejména 
masek a �ltrů, dále ochranných 
oděvů a kombinéz. Bylo velmi těžké 
sehnat tyto pomůcky ve větším počtu 
v řádech dnů, ale jednotka byla již 
částečně na počátku března vybavena 
ochrannými prostředky, chránícími 
hasiče před tímto virem. Stanovila se 
pravidla a způsoby, jakým budeme 
řešit různé události, jak budeme 
organizovat výjezd, údržbu techniky 
a dekontaminaci výzbroje i výstroje. 
Bylo nutné přistoupit k systémové 
organizaci členů zásahové jednotky, 
abychom ochránili nejen sami sebe, 
ale také vás občany. Jednotka tak byla 
dobře připravena pro řešení různých 
událostí. Tyto se bohužel staly. Na 
konci března hořela stodola v 
Bolaticích, ve které byl chován hovězí 
dobytek. Požár řešily 2 jednotky 
profesionálních hasičů a 7 jednotek 
dobrovolných hasičů. Naše jednotka 
zajištoval a doplňování vody vozem 
TATRA ostatním jednotkám, které 
byly u požáru v první linii. V záloze 
byla ještě naše nová cisterna Scania 

pro případné posílení jednotek. V 
polovině dubna naše jednotka 
vyjížděla k požáru rodinného domu 
do Třebomi, kdy si tento zásah 
vyžádal celodenní přítomnost našich 
členů. Oba požáry byly pro hasiče 
velmi těžké, když si uvědomíme, že 
po celou dobu řešení události v řádu 
hodin musí mít nasazenou masku, 
roušku, kuklu apod. A dále je pak 
nutné po příjezdu na základnu vše 
důkladně dezin�kovat,  omýt i 
vyčistit. Další událostí byl požár 
seníku ve Vávrovicích v polovině 
června, naše jednotka zde byla 
vyslána s velkokapacitní cisternou 
TATRA pro doplňování vody dalším 
jednotkám, protože v okolí nebyl 
přítomný žádný jiný vodní zdroj. 
Situace byla o to horší, že se požár 
hasil v brzkých ranních hodinách 
ještě za tmy. Členové zásahové 
jednotky ve spolupráci s obcí také 
provedli čištění požární nádrže na 
„Kačáku“.
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SPORT

Rozdělení skupin:

Skupina B:
Kobeřice, Štěpánkovice, Bolatice, 
Strahovice 

Fotbaloví  fanoušci  se konečně 
dočkali! Jako náhradu za předčasně 
ukončenou fotbalovou sezónu vlivem 
k o r o n a v i r o v é  p a n d e m i e  b y l 
zorganizován turnaj 8 okresních 
vesnic s názvem Prajzský pohár 2020. 
Tohoto turnaje se zúčastnilo také 
naše A mužstvo. Mužstva byla 
rozdělena do dvou skupin, ve kterých 
se hrálo systémem každý s každým 
doma a venku. 

Jsme rádi, že se tento turnaj mohl 
v této době vůbec uskutečnit! Jednak 
to posloužilo všem mužstvům jako 
kvalitní příprava na další sezónu, a 
h l a v n ě  b y l o  u m o ž n ě n o  v š e m 
fanouškům opět po delší době vidět 
své oblíbené týmy v akci. Tímto 
děkujeme pořadateli turnaje, kterým 
byl TJ Sokol Štěpánkovice a hlavně 
panu Jaroslavu Samsonovi, který se o 
pořadatelství velmi zasloužil. 

Prajzský pohár 2020

Každému utkání předcházel zápas 
mládežnických týmů daných klubů. 

Skupina A:
Kravaře, Oldřišov, Chlebičov, Malé 
Hoštice

D o  u z á v ě r k y  t o h o t o  č í s l a 
Kobeřických novin stihli naši muži 
odehrát tři utkání. V prvním porazili 

v  d o m á c í m  p ro s t ř e d í  v y s o ko 
Štěpánkovice v poměru 10:0, ve 
druhém porazi l i  rovněž doma 
B olat ice  6 :2 ,  a  p oté  p oněkud 
překvapivě podlehli účastníkovi 1. B 
třídy ze Strahovic v poměru 1:2. 

Úvodní zápasy se odehrály poslední 
květnový víkend, obě semi�nále (1A-
2B, 1B-2A)5. července v Oldřišově a 
utkání o 3. místo a �nále se odehraje 
11. Července ve Štěpánkovicích. 

Tu r n a j  m ě l  k r o m ě  p ř í p r a v y 
j e d n o t l i v ý c h  m u ž s t e v  t a k é 
charitativní podtext, kdy každé 
mužstvo věnovalo 1000 Kč ze 
startovného nemocnému Adamovi 
Václavíkovi ze Štěpánkovic, který trpí 
svalovou dystro�í. Vybrané peníze 
mu budou předány před �nálovým 
utkáním. 

Mgr. Petr Stuchlík

člen VV TJ Sokol Kobeřice

Okresní přebor v 
Kobeřicích zachráněn

sezona 2019/2020 šachového oddílu 
TJ Sokol Kobeřice je u konce. Vlivem 
koronavirové pauzy se sezona 
protáhla až do června. Zbývající dvě 
kola se proto dle nařízení Šachového 
svazu odehrála za jeden víkend (13. a 

P ř e h l e d  v š e c h  z á p a s ů  n a : 
www.chess.cz/soutez/2494

Váženi sportovní příznivci,

14. června). V nezvyklém hracím čase 
sobotu dopoledne jsme v „derby“ 
přivítali SK Kravaře „B“, kteří jsou 
našimi sousedy také v tabulce. Toto 
utkání  j sme bohužel  prohrál i 
poměrem 2:6, kdy se nikomu z 
domácích hráčů nepodařilo zvítězit, 
uhráli jsme pouze čtyři remízy. Hned 
v neděli jsme cestovali do blízkých 
Štěpánkovic, kde jsme v posledním 
utkání sezony dokázali remizovat 4:4 
a zajistili si tak kýžený bod k záchraně 

okresního přeboru. Tímto chci 
poděkovat všem hráčům za jejich 
o chotnou  účast  na  zápasech , 
sponzorům a fanouškům za jejich 
podporu.

Ing. Jakub Mrovec, 

člen šachového oddílu TJ Sokol Kobeřice
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výkonný výbor TJ Sokol Kobeřice se 
vzhledem ke koronavirové situaci a 
jejímu „dozvuku“ rozhodl, že se letos 
tradiční Sportovní slavnost konat 
nebude.

Přesto jsme se rozhodli uspořádat 
symbolicky alespoň jeden sportovně-

kulturní den .  A kdy? 

Večer pro vás bude připraven 
hudební karneval pod širým nebem, 
a proto neváhejte a přijďte se pobavit 
a dát si sklenku něčeho dobrého .

Bude pro vás připraveno občerstvení, 
u kterého vás obslouží členové našich 
složek, přičemž budeme dbát na 
dodržování všech hygienických 
opatření.

Vážení spoluobčané,
V sobotu 1. srpna 2020 v areálu TJ 
Sokol proběhne v dopoledních 
hodinách fotbalový turnaj v malé 
kopané, kde si mezi sebou zahrají 
ko b e ř i c ké  t ý m y.  Tu r n a j  b u d e 
p o k ra č o v a t  a ž  d o  p o z d ě j š í h o 
odpoledne.

Nechceme nikoho vystavit možnému 
nebezpečí a riziku šíření nákazy, a 
proto tuto akci v duchu, v jakém ji 
znáte, odložíme na příští rok.

Věříme, že budete mít chuť se bavit a 
přijdete alespoň v tento den podpořit 
naši akci. Těšíme se na vás a srdečně 
zveme .

Mgr. Marie Buchtová, 

kulturní referent TJ Sokol Kobeřice

SDRUŽENÍ OBCÍ HLUČÍNSKA INFORMUJE

V rámci MAP II se realizuje několik 
desítek aktivit (projektů) převážně 
pro děti a žáky či učitele, ale také 
rodiče. Nejzajímavější z nich bychom 
Vám tímto rádi přiblížili. V těchto 
dnech se více než kdy jindy ukazuje, 
jak je důležité dbát na zdraví a zdravý 
životní styl. Toho jsme si v MAP II 
vědomi, a proto jsme na podzim 
minulého roku postupně spustili 
několik spřízněných aktivit pro 
mateřské školy.  Ve spolupráci 
s Českým červeným křížem Opava 
pořádáme vzdělávací program Méďa 

Projekt MAP II dává dětem 
možnost nahlédnout pod 
pokličku řady činností 
i profesí
Vyzkoušet si, jaké je to být 

(malým) badatelem, 

profesionálním řemeslníkem, 

bezpečnostním inženýrem, 

zdravotníkem nebo třeba 

výrobcem jogurtu? Muzeum ve 

školách a školkách, exkurze po 

zajímavých lokalitách na 

Hlučínsku či do firem v celém 

kraji? To všechno a mnohem více 

si dě� a/nebo žáci ze základních a 

mateřských škol na Hlučínsku 

mají možnost vyzkoušet a zažít 

díky projektům Místní akční plán 

vzdělávání pro Hlučínsko východ 

II a Místní akční plán vzdělávání 

pro Hlučínsko západ II (zkráceně 

MAP II).

Kouzlo starých plováren
K létu neodmyslitelně patří sluníčko, 
opalování, koupání a vůbec všelijaké 
vodní dovádění. Bylo tomu tak 
odnepaměti. Fenomén plováren se 
ovšem zrodil až v 19. století nejprve 
na březích řek, později v podobě 
záměrně budovaných vodních ploch. 
Protože to byla doba velmi upjatá 
a sešněrovaná, nebylo myslitelné, 
aby se směly koupat i ženy. Když se 
atmosféra poněkud uvolnila a na trhu 
se objevily první plavky, připomínaly 
spíše skafandr. Neuběhlo ani sto let 
a módu plavek ovládly bikiny. Pokud 
se chcete dozvědět víc, neměli byste 
si nechat ujít letní výstavu v Muzeu 
Hlučínska. Vydáte se do časů, kdy na 
zdech visely portréty fousatých 
císařů a opustíte ji v době, kdy se 
chodilo do prvomájových průvodů, 
a plán se plnil na 120 procent. Na 
hlučínském zámku zkrátka zažijete 
kouzlo starých plováren. Inspiraci, jak 
se stát královnou či králem plovárny 
m ů ž e t e  v  M u z e u  H l u č í n s k a 
načerpávat do 15. září 2020.



www.koberice.cz10

A protože jsme na „Prajzské“, 
n e z a p o m í n á m e  a n i  n a  t é m a 
regionální identity. Koncem loňského 
léta byl vyhotoven Vlastivědný kufřík, 
který obdržela každá základní škola 
na Hlučínsku a jehož ústředním 
motivem jsou prameny. Účelem je 
p ř e d s t a v i t  ž á k ů m  s p e k t r u m 
r ů z n o ro d ý c h  p r a m e n ů ,  r e s p . 
autentických substitutů z Hlučínska, 
a jejich prostřednictvím zpřítomnit 
minulost interaktivní  formou. 
Pramenů a souvisejících tematických 
okruhů je přesně 20. Učitelé a žáci v 
kufříku naleznou třeba 3D model 
Landecké venuše, historické délkové 
m í r y,  s o u b o r  o d l i t k ů  p e č e t í , 
středověký pergamen, úryvky ze 
starých slabikářů, výtisky starých 

A s polytechnickými činnostmi 
nekončíme. Ve spolupráci s lektory z 
Vysoké školy báňské - Technické 
univerzity Ostrava chystáme pro 
žáky základních školv dalším školním 
roce praktické ukázky vybraných 
experimentů,  měřicích úloh a 
p ř í s t r o j ů ,  p o u ž í v a n ý c h  v 
b e z p e č n o s t n í m  i n ž e n ý r s t v í . 
Prostřednictvím jednoduchých 
pokusů budou lektoři zábavnou 
formou demonstrovat fyzikálně-
chemické principy jevů jako hoření, 
h a š e n í ,  v ý b u c h  č i  c h o v á n í 
(ne)hořlavých plynů, interakce 
světelného záření s látkou a další. 
Také žáci základních škol si budou 
moci díky pestré nabídce Prima 
pokusů rozšířit své obzory na poli 
chemie,  fyziky,  matematiky či 
přírodopisu. Kromě jiného se mohou 
dozvědět i to, jak vyrobit fakírské 
lůžko či nenewtonovskou kapalinu 
nebo si dokonce zahrát na detektivy! 

A postupně také do každé mateřinky 
zavítají zoubkové víly – dentální 
hygienistky z kliniky TREEDK v 
O p a v ě ,  k t e r é  b u d o u  d ě t i  v e 
s k u p i n k á c h  a  i n d i v i d u á l n ě 
instruovat, jak si správně očistit 
zoubky. Každé dítě si z edukačního 
programu „Povídání se zoubkovými 
vílami aneb Čistý zoubek, zdravý 
zoubek“ odnese kartáček, malý 
balíček dentálních pomůcek a leták 
pro rodiče. Na zdravý životní styl dětí 
se pak zaměří lektoři a studenti ze 
S t ř e d n í  š k o l y  h o t e l n i c t v í , 
gastronomie  a  s lužeb  SČMSD 
Šilheřovice (pro Hlučínsko-východ) a 
z Gastrocentra při Slezské univerzitě 
v Opavě (pro Hlučínsko-západ). Děti 
dostanou - jako v potravinářské 
výrobě - ochranné čepice a vyzkouší si 
přímo samy kompletní proces výroby 
jogurtu, včetně měření jeho teploty. 
Další den jim paní učitelky do jogurtu 
přidaj í  marmeládu,  kterou od 
l e k t o r e k  o b d r ž í ,  a  z d r a v ý , 
vlastnoručně vyrobený jogurt mohou 
sníst.

zdravotník na hřišti, kde si děti 
interaktivní a hravou formou osvojí 
zásady první pomoci a nacvičí si 
způsoby ošetření, a to i včetně 
masáže srdce na �guríně. Během 
podzimních a zimních měsíců 
navštívila s programem „Pes přítel 
člověka“ každou školku paní Šárka 
Blokeschová spolu se svými fenkami, 
které mají složeny canisterapeutické 
zkoušky. 

Velký úspěch mezi žáky (ale i 
pedagogy) sklidily Řemeslné dílny, 
pořádané v kulturních a obecních 
domech či školních tělocvičnách. Žáci 
nižšího stupně si  na někol ika 
stanovištích vyzkoušeli řemeslné 
činnosti zaměřené na bezpečnost 
p r á c e  a  p o ž á r n í  o c h r a n u , 

pokrývačství (pokládka krytiny a 
zkouška vodou), kominictví (čištění 
komínu a seznámení se s měřicí a 
inspekční  technikou) ,  ž ivotní 
prostředí a spalování paliv a také 
práci s rozličným ručním nářadím 
(AKU nářadí, řezivo, plátky, vrtáky) i 
šroubování  metrických matic . 
Lektorování se ujali přímo místní 
řemeslníci. Autorem nápadu je pan 
Jiří Bolacký ze Služovic, profesí 
kominík. 

Děti si rovněž mohly a mohou 
vyzkoušet řadu pokusů díky aktivitě 
zaměřené na rozvoj kompetencí v 
polytechnickém vzdělávání s názvem 
Malý badatel. Jednu z dílčích aktivit - 
Malý badatel aneb Začínající chemici -  
pořádáme ve spolupráci se zástupci a 
studenty z Katedry chemie Ostravské 
univerzity. Všem malým účastníkům 
je zapůjčeno bílé triko s potiskem 
Malý badatel, každé dítě navíc obdrží 

ilustrovanou brožurku s dalšími 
jednoduchými pokusy na doma. V 
rámci Malého badatele mohly děti 
absolvovat také zábavně-vzdělávací 
program Prima pokusy, kde si zkusily 
vyrobit například i barevnou chrlící 
sopku. Od nového školního roku 
c h y s t á m e  v  k a ž d é  m a t e ř i n c e 
polytechnické odpoledne rovněž pro 
rodiče s dětmi. Děti ve školkách a žáci 
prvních stupňů ZŠ dále zaži l i 
interaktivní a vizuálně atraktivní 
Science show aneb zábavné divadlo 
fyziky a chemie, díky němuž mohli 
mladí diváci snadněji pochopit 
podstatu a příčiny řady překvapivých 
fyzikálních jevů.

Také díky zapojení místní komunity, 
především díky stolaři panu Brunovi 
Fabiánovi z Oldřišova, obdržely na 
přelomu roku všechny mateřské 
školy zapojené v projektu MAPII 
dětský pracovní ponk včetně svěráků 
a boxu s nářadím. Ponky do školek 
jsou prvním krokem a dílčí aktivitou 
(mikro)projektu s názvem Malí 
bajslíři ,  zaměřeného na rozvoj 
technického myšlení, kreativity a 
fantazie. Do každé školky budou 
průběžně dojíždět lektoři, kteří s 
dětmi v rámci dílniček – a s využitím 
ponků – budou vyrábět několik 
vlastnoručních výrobků. Součástí 
akt iv ity  jsou taktéž řemeslné 
workshopy pro paní učitelky.
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m í s t n í c h  n o v i n ,  j í z d n í  ř á d y, 
k a r i k a t u r y,  p ro p a g a n d i s t i c ké 
t i s ko v i n y  k  v o l b á m ,  s o u b o r y 
historických fotogra�í, fragmenty 
potravinových lístků, dopisy či 
úmrtní oznámení padlých ve válce, 
agitační plakáty z 50. let a další. 
Součástí je také metodika a pracovní 
listy. Kufřík je primárně určený pro 
výuku na vyšším stupni, v rámci 
některých témat jej ale využijí i na 
stupni nižším.
Druhý typ kufříku - tentokrát putovní 
(zápůjční) s názvem Malý mulař – je 
určen pro předškolní děti a žáky 
nižšího stupně. Prostřednictvím 
rozmanitých aktivit a s pomocí 
zajímavých předmětů (cihla, náčiní 
zedníka, skládací model kaple, 
s k l e n ě n á  v i t rá ž ) ,  fo to g ra � í  a 
pracovních listů se děti – za účasti 
lektorky z Muzea Hlučínska – 
seznámí s postupem výroby pálené 
cihly, s povoláním zedníka (mulaře), s 
různými typy staveb a jejich funkcí. 
Sestaví si dřevěný model strahovické 
kaple a poznají tak tuto stavbu 
podrobněji.

Na podzim letošního roku pak budou 
m í t  m í s t n í  u č i t e l é  m o ž n o s t 
prohloubit své jazykové dovednosti v 
kurzech prajštiny, které povede 
známá regionální spisovatelka, paní 
Eva Tvrdá.
P ro j e k t y  M A P  I I  n a v a z u j í  n a 
předchozí dvouleté MAP I  –  tyto 

projekty realizuje v našem regionu 
Místní akční skupina Hlučínsko a jsou 
�nancované z prostředků Evropské 
unie .  Informace  o  pro jektu  a 
kompletní přehled (katalog) všech 
a k t i v i t  n a l e z n e t e  n a 
www.mashlucinsko.cz/projekty-a-
vyzvy/map-mistni-akcni-plan-ii/ či na 
Facebookovém pro�lu Místní akční 
skupina Hlučínsko z.s. - Mapy II. Jste-li 
pravidelným divákem TV Hlučínsko, 
pak Vám jistě neunikly reportáže z 
našich akcí. Přestože nám současná 
doba nepřeje, těšíme se, až budeme 
moci od nového školního roku opět 
spustit všechny naplánované akce 
a aktivity!

Za tým MAP II Hana Paverová

Až do konce realizace MAP II, tj. do 
června 2021, bude autorský tým pod 

vedením Radima Lokoče a Jiřího 
Nemináře pracovat na největším 
projektu – Vlastivědě Hlučínska. Ten 
z a h r n u j e  t v o r b u  u č e b n i c  a 
pracovních listů pro nižší i vyšší 
s t u p e ň  Z Š ,  e x k u r z e  ž á k ů  d o 
vybraných lokalit Hlučínska a vznik 
webového portá lu .  Web bude 
n a s y c e n  ř a d o u  d i d a k t i c k ý c h 
pomůcek a historických pramenů, 
jako jsou mapy, fotogra�e, audio- a 
audiovizuální záznamy, kvízy, hry, 
animace (např. postup válečné 
fronty, rozrůstání železnic či stavba 
vesnic), metodiky a další. V rámci 
tohoto rozsáhlého projektu o 
H l u č í n s k u  b u d e  z v e ř e j n ě n o  i 
množství doposud neznámých a 
nepubl ikovaných  dokumentů . 
Průvodkyní na webu, ale také přímo v 
některých animacích či kvízech bude 
typická „pražská četka“ Truda. 

Pozvánka na zámek 
v Kravařích aneb 
zámecká expozice opět 
ožila
30. května zahájili v Kravařích 
turistickou sezónu a tím zpřístupnili 
zámek, tedy i stálou zámeckou 
expozici, všem návštěvníkům.
„ N a š e  n e o t ř e l á  e x p o z i c e  v á s 
p o u t a v o u  f o r m o u  s e z n á m í  s 

jednotlivými historickými etapami 
zámku i celého města.  Nejen, že 
b u d e t e  m o c i  n a h l é d n o u t  d o 
a l c h y m i s t i c ké  d í l n y  b ý v a l é h o 
tajemného majitele zámku a panství, 
Michala Sendivoje ze Skorska, 
dvorního alchymisty u dvora císaře 
Rudolfa II., ale poznáte také život 
aristokratických panovníků či 
obyče jného h luč ínského l idu . 
Otevřeme také „Dveře do pravěku“ a 
vy se podíváte do daleké historie – 

přesněji do mladší doby bronzové s 
archeologickými nálezy z území 
Kravař.  Opravdovým skvostem 
našeho kravařského zámku je 
barokní kaple s nově zrestaurovanou 
stropní freskou, kde se dozvíte více o 
této barokní malbě“, uvedla vedoucí 
oddělení kultury Města Kravaře Silvie 
Hříbková.
V letošní turistické sezóně mám 
kravařský zámek navíc připraveno 
hned několik novinek. Tou první je, že 
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prohlídkový okruh doplnili novou 
unikátní výstavou „Hračky ze zámku 
a podzámčí“, kde si budou moci 
návštěvníci prohlédnout historické 
hračky z období kolem roku 1900.
„A protože myslíme i na rodiny s 
dětmi, máme další novinku - každý 
pátek o prázdninách budou na zámku 
p r o b í h a t  s p e c i á l n í  z á b a v n ě -
poznávací  prohl ídky s  naš imi 
průvodci a animátory.  Děti  se 
interaktivní formou seznámí nejen s 
historií zámku, ale budou si moci 
vyzkoušet,  jak pracoval chudý 
venkovský lid a co naopak musely 
umět aristokratické děti, naučí se 
rozpoznávat bylinky nebo se budou 
moci převléknout do dobových 
kostýmů“, sdělila Hříbková.
Koho zaujala tato pozvánka na 
kravařský zámek, může jej přijet 
navštívit od úterý do neděle, mezi 
10.00 a 17.00 hodinou. Komentované 
prohlídky s průvodcem začínají vždy 
v celou hodinu a trvají zhruba 45min.

Těžko hledám slova, která by dokázala 
vyjádřit mou obrovskou vděčnost a 
p o d ě ko v á n í  n a š i m  c h a r i t n í m 
pracovníkům, a to napříč celou 
organizací. Neutekli a zůstali v první 

linii. S vědomím toho, že i přes přísná 
preventivní opatření se mohou 
nakazit a ohrozit tak sebe i své blízké. 
Denně prokazují obrovskou odvahu a 
odhodlání. Nebojím se je označit 
slovem „hrdinové“. Pandemie nám 
znovu odhalila, jak jsou zdravotnické 
a sociální služby pro společnost 
důležité a že bychom si měli vážit a 
náležitě odměnit lidi, kteří v této 
oblasti pracují. 
Př i ja l i  j sme des í tky  opatření , 
abychom ochránili klienty i naše 
pracovníky před nákazou. Jejich 
zavádění, ať už v domově pro seniory 
nebo v domácí péči bylo a je velmi 
náročné.  Technicky i  �nančně. 
Vzhledem k tomu, že našimi klienty 
j s o u  z e j m é n a  s e n i o ř i ,  t e d y 
n e j o h r o ž e n ě j š í  s k u p i n a , 
přistupujeme ke všem opatřením 
s maximální pečlivostí.

Charita Hlučín děkuje za 
podporu během epidemie 

Od nástupu epidemie jsme dělali vše 
p ro  to ,  a b y c h o m  n a š e  s l u ž b y 
nepřerušili. Naštěstí se to podařilo. 
Kromě sociálně terapeutické dílny, 
kterou uzavřelo vládní nařízení a ve 
které probíhalo šití roušek, byli 
charitní pracovníci denně s našimi 
k l i e n t y.  A ť  u ž  p ř í m o  v  j e j i c h 
domovech, tak v našem charitním 
domově pro seniory. 

Pavel Sobol, ředitel Charity Hlučín

Modlitby, nabídky pomoci, ochranné 
prostředky, dary. Tím vším nás během 
epidemie podporujete. Rádi bychom 
touto cestou vyjádřili naše velké 
poděkování. I díky této podpoře jsme 
mohli být během těžkého období 
nablízku lidem, kteří jsou nemocní a 
osamocení, odkázáni na pomoc 
n a š i c h  z d r a v o t n í c h  s e s t e r, 
pečovatelek a osobních asistentek. 

V e l k é  p o d ě k o v á n í  p a t ř í 
Moravskoslezskému kraji za pomoc s 
ochrannými pomůckami a také 
městům a obcím Hlučínska za skvělou 
a konkrétní spolupráci.
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NÁVRAT DO MINULOSTI NAŠÍ OBCE

Pátý sedící je Bernard Václavík, žil v 
letech 1914-1976. Vyučil se a později 
vystudoval obchodní školu ve Zlíně u 
�rmy Baťa. Ve �rmě pracoval jako 
účetní a pomáhal zavádět účetnictví v 
zahraničních pobočkách �rmy Baťa 
(např. v Holandsku, Francii, Anglii, 
Švýcarsku, Německu). Válka jemu, 
stejně jako j iným kobeřickým 
občanům, zhatila slibně se rozvíjející 
kariéru. Po návratu domů v roce 1945 
pracoval jako účetní ve stavebnictví a 
od roku 1959 jako ekonom JZD 
v Kobeřicích.  Byl  zakládajícím 
členem mysliveckého sdružení v 
Kobeřicích a náruživým nimrodem. Z 
ciziny si přivezl manželku polské 
národnosti a měli spolu čtyři děti.

Na konci dolní řady sedí Jan Gilar, 
administrativní pracovník MNV. Žil v 
letech 1911-1986. Vyučil se pekařem, 
ale v době hospodářské krize byl 
nucen změnit zaměstnání a začal se 
živit jako zedník v Německu. Za II. 
světové války byl těžce raněn do 
pravé nohy, která mu navíc omrzla, a 
p r o t o  m u  m u s e l a  b ý t  n o h a 
amputována. Jako válečný invalida 
přijal s povděkem práci písaře u 
místní samosprávy v Kobeřicích. 
V administrativě pak pracoval od 
roku 1945 až  do  o dcho du do 
důchodu. V letech 1964-1971 působil 
jako předseda MNV. Byl ženatý a měl 
dva syny. Byl společenský, rád zpíval a 
hrál divadlo. Dodnes o něm kolují 
různé veselé historky. 

První v řadě je Berta Cziezlová-
Vehovská-Latková, úřednice MNV. 

V knize Kobeřice 2014 se nachází na 
straně 418 fotogra�e z archivu MNV 
s textem: Sbor pro občanské 
záležitosti s jubilantem Františkem 
Rymlem (90 let věku)

Vedle oslavence, po jeho levé ruce, 
sedí Lubomír Olbrecht, předseda 
JZD v Kobeřicích v letech 1959-1964. 
Ži l  v  Opavě –Kylešovicích a v 
Kobeřicích se setkal s příznivým 
přijetím.

V šedesátých letech zastupovala 
Kobeřice jako poslankyně ONV 
v Opavě. Byla společenská a ráda 
vyprávěla a zpívala příběhy a písně 
v lidovém nářečí, tj. „po našemu“.

Kdo jsou osoby na obrázku? Po 
delším pátrání jsem zjistila všechna 
jména i postavení jejich nositelů 
v tehdejší kobeřické společnosti.

První sedící je Kateřina Drastíková, 
zvaná slečna Tynka. Žila v letech 1920-
2009.  V  době I I . světové války 
pracovala jako učitelka mateřské 
školy v Kobeřicích, po válce začala 
pracovat v obchodě a až do odchodu 
do důchodu, téměř třicet let, byla 
vedoucí v Konzumu, později (od roku 
1973) v samoobsluze na Dubové ulici.

Dále sedí Josef Holeš, předseda MNV 
v Kobeřicích v letech 1951-1964. Žil 
v  l e tech  1902-1979 ,  p o cháze l 

z chudých poměrů, pracoval jako 
zedník. Byl přesvědčený komunista. 
Zasloužil se o vznik JZD. Byl ženatý, 
měl šest dětí. Své řemeslo uplatňoval 
až do stáří. 

Milí spoluobčané, tipnete 
si, kdo je na fotogra�i?

A nyní stojící osoby ve druhé řadě, 
opět zleva:

Fotogra�e není datována a jmenovitě 
je uveden jen oslavenec, sedí druhý 
zleva, pan František Rymel. Vypátrala 
jsem, že se narodil v roce 1869 a 
oslavoval 90 let, proto byla fotogra�e 
pořízena v roce 1959.

Začnu zleva v dolní řadě:

Vedle ní sedí František Rymel (Ze za 
vody), který vlastní pílí vybudoval 
statek na Dubové ulici. Na zakoupení 

usedlosti si vydělal jako zedník a poté 
zřídil hospodářství s polnostmi, se 
dvěma koňmi a dalším dobytkem. 
Oženil se teprve ve svých padesáti 
letech a měl čtyři děti, dvě dcery a dva 
syny. Jeden syn padl ve válce a druhý 
převzal hospodářství po svém otci. 
Oslavenec aktivně pomáhal na poli 
ještě ve svých devadesáti letech, měl 
také výbornou paměť. Zemřel v roce 
1963 jako čtyřiadevadesátiletý.
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Narodila se v Píšti v roce 1919, během 
války se vdala do Kobeřic a pracovala 
na poště. Po válce (v roce 1953?) 
začala pracovat na MNV, na oddělení 
p ro  z e m ě d ě l c e .  H o s p o d á ř ů m 
ulehčovala těžkou a náročnou situaci 
v zásobování obyvatelstva svým 
l i d s k ý m  p ř í s t u p e m .  N a  M N V 
pracovala až do roku 1976. Jako vdova 
se podruhé vdala za pana Latku. 
Zemřela bezdětná v roce 2001.

Druhá stojící je Zdeňka Kubáňová-
Šímová. Narodila se roku 1928 na 
Zakarpatské Ukrajině českému 
policistovi a rusínce. V roce 1938 se 
otec s rodinou vrátil do svého rodiště, 
Zubří na Moravě. Paní Zdeňka přišla 
do Kobeřic v roce 1946 jako učitelka 
mateřské školy a vdala se zde. 
Přivedla na svět a vychovala šest dětí. 
Po  ro c e  1 9 6 0  p r a c o v a l a  j a ko 
prodavačka a později jako vedoucí 
p o h o s t i n s t v í  U  U l i č k ů .  B y l a 
společenská, kultivovaná, ráda 
zpívala. Zemřela v roce 2006.

Třetí stojící je Marie Mrovcová-
Kubánková, učitelka základní školy. 
Narodila se v Kobeřicích roku 1917, 
vystudovala Reálné gymnázium 
v Hlučíně. Od roku 1945 do roku 
1955 učila v Beskydech. Od roku 1955 
do důchodu, a poté jako brigádnice, 
učila až do roku 1982 v základní škole 
v Kobeřicích převážně prvňáčky. Do 
života v obci se zapojovala jako členka 
kulturní a sociální komise. Měla 
jednoho syna a zemřela v roce 1999.

Čtvrtá v řadě stojí Marie Drastíková-
Uvírová, prodavačka a zpěvačka. 
Naro di la  se  v  ro ce  1939 ,  ž i je 
v Kravařích.

Poslední stojí Josef Weigl, varhaník. 
Žil v Kobeřicích v letech 1926 – 1964. 

Jeho podnikavý otec vlastnil obchod, 
kavárnu a čerpací stanici .  Syn 
nastoupil dráhu obchodníka a po 
znárodnění živnosti pracoval jako 
zaměstnanec obchodu. Jako výborný 
hudebník, jehož talent se projevoval 
od dětství, hrál na několik hudebních 
nástrojů a hlavně na varhany. Vedl 
také kostelní sbor, který pod jeho 
vedením dosahoval vynikající úrovně 
(uváděla se díla Mozarta, Händla, 
Bacha, Beethovena apod.). Zemřel 
náhle při hře na varhany v Sudicích 
v pouhých 38 letech.
Sbory pro občanské záležitosti byly 
v obcích a městech zřizovány v 
padesátých letech dvacátého století a 
v některých sídlech fungují dodnes. 
V naší  vesnici  pracuje dodnes 
zredukovaná verze tehdejšího 
uskupení. Zástupci obce navštěvují 
osmdesátileté a devadesátileté a 
dokonce stoleté spoluobčany.
Na závěr chci poděkovat všem, kteří 
mi pomohli v pátrání, především 
rodinným příslušníkům dotyčných 
osob a také dalším pamětníkům.

Marie Kubánková

Pátý je František Smička, tajemník 
MNV v Kobeřicích. Žil v Opavě 
v letech 1914-1976. Jako tajemník 
MNV pracoval v Kobeřicích v letech 
1951(3) -1974. 

Pamětníci vzpomínají na pastviny 
plné blatouchů, petrklíčů, kopretin, 
c h r p,  ko h o u t k ů ,  p o m n ě n e k  a 
mnohých dalších lučních květin. V 
okolí louží (kamplů) rostlo rákosí a 
orobinec. Na podmáčených loukách 
se nacházela třasoviska a půda se zde 
houpala pod nohama. Kromě velkého 
množství hus, slepic, koz a krav, které 
se na loukách pásly, bylo možno vidět 
divoké ptactvo a ve vodě ryby, raky, 
žáby, ondatry a další živočichy. 

Až do poloviny dvacátého století 

zůstával prostor v bezprostřední 
blízkosti potoka volný, lemovaly jej 
louky, pastviny a mokřady. Byly to 
„panske luky, Husujma, Zavirek, 
Sedliska, Kample, Kobela, Zakruh“. 
Pouze v části Osmilány tekl Bílý potok 
podél silnice. Sedm usedlostí na 
pravém břehu toku muselo mít pro 
vstup na pozemek můstek, naproti 
tomu osm původních statků na levém 
břehu potoka mělo přímý přístup ze 
silnice.

Na jaře při tání sněhu se louky 
proměnily v jezera plná vody. Ta byla 
studená a nelákala ke hrám, ale v létě 
po bouřce nebo silnějším dešti, kdy se 
voda z potoka rozlila, se pak děti 
bydlící blízko vody radovaly. Vytáhly 
necky na praní  prádla  a  ty  se 
v okamžení proměnily na lodě a 
koráby.  Ješ tě  j sou  mez i  námi 
pamětníci takových her. Mělká místa 
se širokým vstupem do vody na 
způsob brodu sloužila ke koupání hus.

Potok v Kobeřicích

Oldřišovský potok, Bílý potok, Bílá 
voda nebo také Řika. Taková jména 
dostal náš potok, u kterého vznikly 
první  osady a  pozděj i  vesnice 
Kobeřice. Ze starých kronik víme, že 
osada byla založena u cesty z Ratiboře 
do Opavy. Stará cesta vedla přes 
Sciborzyce Wielke, Kobeřice a dále na 
Svobodu a Chlebičov. Cesta překročila 
potok jen jednou, v místě Bílá Bříza. 
Teprve později, když se vesnice 
rozrůstala také na druhém břehu 
potoka, bylo nutno stavět mosty. 
Dnes bychom jich v Kobeřicích našli 
v č e t n ě  l á v e k  a  p ro p u s t k ů  a s i 
pětadvacet.

Také louky v prostoru, který zmizel po 

….krajina vzpomínek 1. část

Na loukách a mokřinách se často 
vyskytovala místa, kde vyvěrala voda – 
zřídla a prameny, v Kobeřicích zvaná 
„žydla“. Voda zde probublávala a 
zvláště v noci zněla strašidelně. Dva 
silné prameny se nacházely přímo ve 
vesnici v prostoru nynějšího hřiště TJ 
Sokol. Pramen je tam dodnes, jak se 
může přesvědčit každý, kdo se projde 
po dřevěné lávce na cyklostezce. Další 
pramen i se strouhou se nacházel nad 
Sedlisky v dolní části obce.
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INZERCE A POZVÁNKY

Starou fotogra�i zapůjčila paní Irena 
Prašivková a další jsou z archivu OÚ

Zdroj: Kroniky

Marie Kubánková

           Historické mapy

Dnes již mnohé z popisovaného 
n e n a j d e m e .  J a k  s e  k r a j i n a 
proměňovala  a  jaká je  kraj ina 
kobeřického potoka dnes, tak o tom 
zase příště.

otevření sádrovcového lomu, byly 
plné propadlin a bublajících pramenů. 
Voda je na tomto místě dodnes. Z 
nejnižšího místa lomu je potřeba 
n e u s tá l e  v o d u  o d č e r p á v a t  d o 
odkaliště.

Louka u Střibnikova (Grittnerova) 
mlýna se v dobách našich prababiček 
stávala cílem výletů školních dítek. 
Píše se o tom v Katolických novinách 

ze dne 9. 9. 1911: …malé „chrobactvo“ 
si užívalo hry, muziku a „bělky s 
vuřtlem“, k večeru se na koňských 
povozech vrátili domů.

Za Bendovým mlýnem se nacházel 
starý lom zatopený vodou. Nazýval se 
Slané. Stal se oblíbeným přírodním 
koupalištěm, ale jen pro dospělé, 
neboť pro děti byl příliš hluboký. Za 
Slaným se nacházely louky a travnaté 
svahy plné lučních květin. Rostly zde i 
takové skvosty jako vstavače. Svahy 
opět sloužily jako pastviny pro krávy 
i drobné zvířectvo. 

           Vzpomínky pamětníků

Zatopený čedičový lom Slané (50.léta)

Odkaliště Balaton se starými vrbami 
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